ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΤΗΣ ΛΑΤΙΝΙΚΗΣ

DECLINATIO  TERTIA

	Η  Γ’ κλίση περιλαμβάνει ονόματα και των τριών γενών με τις εξής καταλήξεις:                                 

	
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
&
ΘΗΛΥΚΑ
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ
	
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
&
ΘΗΛΥΚΑ
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ

	
	Singularis
	
	Pluralis

	Nom.  
	           -s   ή  --
	-
	Nom.  
	-es
	-a

	Gen.
	-is
	-is
	Gen.
	-um
	-um

	Dat.
	 -i
	-i
	Dat.
	-ibus
	-ibus

	Acc
	-em
	--
	Acc
	-es
	-a

	Voc.     
	          -s   ή  --
	--
	Voc.     
	-es
	-a

	Abl. 
	-e
	-e
	Abl. 
	-ibus
	-ibus



    π.χ. dux, ducis ( duc-s  dux ),  dolor (dolor- ), doloris
Περιλαμβάνει ονόματα αρσενικά, θηλυκά και ουδέτερα.

Τα αρσενικά και τα θηλυκά έχουν σε όλες τις πτώσεις τις ίδιες καταλήξεις.

Διακρίνονται σε καταληκτικά (που έχουν δηλ. στην ονομαστική ενικού την κατάληξη -s) π. χ. dux (duc + s), civi -s και ακατάληκτα (χωρίς κατάληξη στην ονομαστική ενικού) π. χ. consul.

Τα ουδέτερα έχουν τις ίδιες καταλήξεις με τα αρσενικά και τα θηλυκά στη γενική, τη δοτική και την αφαιρετική (ενικού και πληθυντικού) και είναι πάντα ακατάληκτα π. χ. nomen, omen.

Τα τριτόκλιτα ουσιαστικά διακρίνονται επίσης σε:

α) συμφωνόληκτα και φωνηεντόληκτα αναλόγως με τον χαρακτήρα του θέματος. Τα συμφωνόληκτα είναι πάντα περιττοσύλλαβα π. χ. dux γεν. duc -is, nomen γεν. nomin -is, ενώ τα φωνηεντόληκτα είναι πάντα ισοσύλλαβα π. χ. civis γεν. civis, sedes γεν. sedis

β) μονόθεμα όταν σχηματίζουν όλες τις πτώσεις από το ίδιο θέμα π. χ. urb -s γεν. urb -is και διπλόθεμα όταν σχηματίζουν την ονομαστική και την κλητική ενικού από ένα θέμα και τις άλλες πτώσεις από άλλο π. χ. miles γεν. milit -is, nomen γεν. nomin -is.

Πρακτική συμβουλή: επειδή δεν είναι δυνατόν να γνωρίζουμε σε ποια από τις παραπάνω κατηγορίες ανήκει κάθε ουσιαστικό, πρέπει να μαθαίνουμε κάθε τριτόκλιτο όνομα με τη γενική του.

Αρσενικά και θηλυκά

(victor, victoris = νικητής, αρσ. περιττοσύλλαβο μονόθεμο, 
miles, militis = στρατιώτης, αρσ. περιττοσύλλαβο διπλόθεμο, 
urbs, urbis = πόλη, θηλ. περιττοσύλλαβο μονόθεμο, 
hostis, hostis = εχθρός, αρσ. ισοσύλλαβο μονόθεμο, 
sedes, sedis = κάθισμα, θηλ. ισοσύλλαβο διπλόθεμο)







	Singularis

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	victor

victor -is

victor -i

victor -em

victor

victor -e
	miles

milit -is

milit -i

milit -em

miles

milit -e
	urbs

urb -is

urb -i

urb -em

urbs

urb -e
	hostis

hostis

hosti

hostem

hostis

hoste
	sedes

sedis

sedi

sedem

sedes

sede



	Pluralis

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	victor -es

victor -um

victor -ibus

victor -es

victor -es

victor -ibus
	milit -es

milit -um

milit -ibus

milit -es

milit -es

milit -ibus
	urb -es

urb -ium

urb -ibus

urb -es/is

urb -es

urb -ibus
	hostes

hostium

hostibus

hostes/is

hostes

hostibus
	sedes

sedum

sedibus

sedes

sedes

sedibus




Ουδέτερα

(corpus, corporis = σώμα, nomen, nominis = όνομα, περιττοσύλλαβα διπλόθεμα, ισοσύλλαβα δεν συναντάμε στις ενότητες στις οποίες εξεταζόμαστε).
	
	Singularis
	Pluralis

	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	corpus

corpor -is

corpor -i

corpus

corpus

corpor -e
	nomen

nomin -is

nomin -i

nomen

nomen

nomin -e
	corpor -a

corpor -um

corpor -ibus

corpor -a

corpor -a

corpor -ibus
	nomin -a

nomin -um

nomin -ibus

nomin -a

nomin -a

nomin -ibus


ΙΔΙΟΜΟΡΦΙΕΣ

1. Τα συγγενικά ονόματα pater και mater στις άλλες (πλην ονομαστικής και κλητικής) πτώσεις συγκόπτουν το -e: pater -patris -patri..., mater -matris -matri...

2. 	Μερικά ονόματα της Γ’ κλίσης σχηματίζουν την Αιτιατική του Ενικού  σε -im αντί  -em και την Αφαιρετική του Ενικού σε  -i  αντί  -e.

α.	Τα προσηγορικά turris &  vis  θηλυκά: 	
	turris -is (=πύργος)  turrim, turri // 	vis (ελλειπτ.) (=δύναμη)  vim, vi

β. 	Τα ονόματα πόλεων και ποταμών που λήγουν σε  -is.
       π.χ.	Tiberis -is   Tiberim , Tiberi//             	Neapolis -is   Neapolim, Neapoli
                                      
3. Τα ΟΥΔΕΤΕΡΑ που λήγουν σε  	-al, 	-ar, 	-e και το ουσιαστικοποιημένο επίθετο  familiaris -is (=σύντροφος) σχηματίζουν την Αφαιρετική του Ενικού σε  -i  αντί  -e .
   π.χ. animal -is (= ζώο  )  animali
         exemplar -is (= παράδειγμα)  exemplari
         mare -is (= θάλασσα )  mari
         familiaris  familiari

ΠΡΟΣΟΧΗ !!! Λήγουν στην αφαιρετική ενικού και σε  -e  και σε  -i  τα:
 
	civis	civis -is   	(αρσ) 	= πολίτης	 cive & civi
	avis	avis -is    	(θηλ) 	= πουλί	 ave & avi
	navis 	navis -is   	(θηλ) 	= πλοίο	 nave & navi
	unguis  	unguis-is  	(αρσ)	= νύχι		 ungue & ungui
	rete   	rete -is		(ουδ)	= δίχτυ	 rete & reti		
 
Επίσης τα collis-is (=λόφος),  locuples-etis (= πλούσιος) και adulescens-entis (= νεαρός) σχηματίζουν την αφαιρετική και σε -e και σε -i.

3)	Μερικά ονόματα της  Γ’  κλίσης σχηματίζουν τη γενική πληθυντικού σε -ium  αντί  -um .

α. 	Τα ισοσύλλαβα, 	π.χ.	civis -is  civium ,  hostis -is  hostium

β.	Όσα έχουν θέμα που λήγει σε δύο ή περισσότερα σύμφωνα
π.χ.	nox, noctis  noctium (=νύκτα)
	ars, artis      artium (=τέχνη)
	cohors, cohortis  cohortium (= κοόρτη)

γ.	Τα ουδέτερα που λήγουν σε  -al , -ar , -e:
π.χ.	animal -is   animal-ium
    	exemplar -is   exemplar-ium
        rete -retis  ret-ium

δ.	Τα:	  dos - dotis (= προίκα)  dotium (θηλυκό)
			penates - penatium (= οι πατρικοί θεοί) (αρσενικό) 
			pugillares - pugillarium (= οι πλάκες γραφής) (αρσενικό)
			servitus - servitutis  servitutium (= η δουλεία) (θηλυκό)
			vis (ελλειπτικό)  virium (=η δύναμη) (θηλυκό)

ε.	Τα Εθνικά ονόματα που στον πληθυντικό αριθμό λήγουν σε -ates,  -ites ή που έχουν προέλθει από επίθετα: π.χ. Samnites -ium, Carthaginienses -ium (προήλθε από το επίθετο Carthaginiensis, -is, -e), αλλά Lemovices -um.

ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ και σχηματίζουν κανονικά σε  -um  τη γενική πληθυντικού  τα ονόματα: 
    	
	senex -is
	= γέρος (αρσενικό)
	mater -is
	= μητέρα (θηλυκό)

	sedes -is
	= θέση (θηλυκό)
	pater -is
	= πατέρας (αρσενικό)

	suboles -is
	= απόγονοι (θηλυκό)
	iuvenis -is
	= νέος (αρσενικό)

	frater -is
	= αδελφός (αρσενικό)
	
	



ενώ λήγουν και σε -ium και σε -um τα:    
	aetas -atis
	= ηλικία (θηλυκό)

	civitas -atis
	= πολιτεία (θηλυκό)

	dignitas -atis
	= αξιοπρέπεια (θηλυκό)

	utilitas -atis
	= ωφέλεια (θηλυκό)



Επίσης σχηματίζουν την γενική του πληθυντικού είτε σε -um είτε σε -ium  και τα 
adulescens, ius, virtus, locuples: 
adulescentum/adulescentium, 
iurum/iurium, 
virtutum/virtutium, 
locupletum (όταν χρησιμοποιείται ως ουσιαστικό) / locupletium (όταν χρησιμοποιείται ως επίθετο).

4) 	Tα ουδέτερα που λήγουν σε -al, -ar, -e σχηματίζουν τις τρειs όμοιες πτώσεις του πληθυντικού σε  -ia  αντί  -a. 
π.χ.	animal -is  	 animalia  
	exemplar -is  exemplaria
	rete -is  	 retia     

5)	Τα αρσενικά και θηλυκά ονόματα της  Γ’ κλίσης που σxηματίζουν τη γενική πληθυντικού σε  -ium σxηματίζουν την αιτιατική πληθυντικού σε  -es και σε -is.
π.χ.	civis , civis	 γενική πληθυντικού civ-ium.
                       		 αιτιατική πληθυντικού cives/civis

6) 	Ανώμαλα ουσιαστικά της γ΄ κλίσης: Κλίση του τριτόκλιτου ανώμαλου bos , bovis (= βόδι), του ελλειπτικού vis (= η δύναμη) και του caro-carnis (=το κρέας).

	                
	Singularis
	Pluralis
	Singularis
	Pluralis

	Nom.	
	bos                    
	boves
	vis
	vires

	Gen.  	
	bovis                 
	bovum  & boum
	--
	virium

	Dat.  	
	bovi            
	bobus & bubus
	--
	viribus

	Acc.  	
	bovem               
	boves
	vim
	vires & viris

	Voc.  	
	bos                    
	boves
	--
	vires

	Abl.  	
	bove            
	bobus & bubus
	vi
	viribus







	Nom.

Gen.

Dat.

Acc.

Voc.

Abl.
	
	caro

carnis

carni

carnem

caro

carne
	
	carnes

carnium

carnibus

carnes

carnes

carnibus



ΔΙΑΚΡΙΣΗ ΤΟΥ ΓΕΝΟΥΣ	
1)  	ΑΡΣΕΝΙΚΑ ονόματα της  Γ’ κλίσης είναι τα λήγοντα σε:
                 -o , -or , -os , -er, -es , -is περιττοσύλλαβα             (ο όρος έρεσις)
π.χ. 	sermo, sermonis (= o λόγος)
	dolor, doloris     (= ο πόνος)	
	mos  , moris       (= συνήθεια)
	pater, patris        (= ο πατέρας)
	miles, militis       (= ο στρατιώτης)
	cinis, cineris        (= η στάχτη)

και τα princeps-principis, penates-penatium (μόνο στον πληθυντικό)

ΕΞΑΙΡΕΣΕΙΣ: ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ΑΡΣΕΝΙΚΑ ΤΑ:
	  -o	         caro, carnis (=κρέας) (θηλ.)
	 -or	          arbor, arboris (= δένδρο) (θηλ.)	
			          soror, sororis (= αδελφή) (θηλ.)            	
			          uxor,  uxoris (= η σύζυγος) (θηλ.)        	
			          marmor, marmoris (= μάρμαρο) (ουδ.)
	 -os	          dos, dotis  (= προίκα) (θηλ.)
	 -er	          mater, matris (= μητέρα) (θηλ.)
	 -es	          aes, aeris (= χαλκός) (ουδ.)
Το homo-minis είναι και αρσενικό και θηλυκό

2) 	Τα ΘΗΛΥΚΑ λήγουν σε:
	          	-io,  -do,  -go,  -as  &  -us (γενική –utis ή -udis),  -es  &  -is ισοσύλλαβα, 
                                                         -s (μετά από σύμφωνο) και το cohors    &  -x.   
       π.χ.oratio, orationis (= λόγος)
		magnitudo, magniudinis (=μέγεθος, ανάστημα)
		imago, imaginis (= εικόνα)
		civitas, civitatis (= πολιτεία)
		servitus, servitutis (= δουλεία)
		ceades, caedis (= σφαγή)
		avis,  avis (= πτηνό )
		urbs, urbis (πόλη)  
		nox, noctis (= νύκτα )

ΕΞΑΙΡΕΣΕΙΣ:  ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ΘΗΛΥΚΑ ΤΑ:
	 -do	ordo, ordinis (= τάξη, παράταξη) (αρσ.)
			praedo, praedonis (= ο ληστής) (αρσ.)

	 -as	elephas, elephantis (= ελέφας) (αρσ.)
	 -us	ius, iuris (= το δίκαιο) (ουδ.)
			rus, ruris (= ο αγρός) (ουδ.)
	 -is	civis, civis (= πολίτης) (αρσ.)
			collis, collis (= λόφος) (αρσ.)
			familiaris, familiaris (= σύντροφος) (αρσ.)
			finis,  finis (= τέλος) (αρσ.)
			hostis, hostis (= εχθρός) (αρσ. & θηλ.)
			iuvenis, iuvenis (=νέος) (αρσ. & θηλ.)
			mensis, mensis (= μήνας) (αρσ.)
			postis, postis (= παραστάδα) (αρσ.)
			unguis, unguis (= νύχι) (αρσ.)
	 - s	mons, montis  (= βουνό) (αρσ.)
			fons, fontis  (= πηγή) (αρσ.)
	 -x	dux, ducis (= στρατηγός) (αρσ.)
			grex, gregis (= κοπάδι) (αρσ.)
			iudex, iudicis (= δικαστής) (αρσ.)
			rex, regis (= βασιλιάς) (αρσ.)
			senex, senis (= γέρος) (αρσ. ή θηλ.)

Τα προερχόμενα από επίθετα ή μετοχές μπορούν να είναι και αρσενικά και θηλυκά
Π.χ. familiaris-is, sapiens-ntis, adulescens-ntis, locuples-letis

3) 	ΟΥΔΕΤΕΡΑ είναι όσα λήγουν σε :
		-c,  -l,  -n,  -a,  -t,  -e,  -ar,  -ur,  -us.                    (κλ[ί]νατε αρούρους)
π.χ.
	lac, lactis   (γάλα)
	rete, retis (δίχτυ)

	animal, animalis (ζώο)
	exemplar, exemplaris (παράδειγμα)

	nomen, nominis  (όνομα) 
	ebur, eboris (ελεφαντόδοντο)

	poema, poematis (ποίημα)
	corpus, corporis   (σώμα )

	                                    caput, capitis  (κεφάλι)
ΕΞΑΙΡΕΣΕΙΣ:  ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ΟΥΔΕΤΕΡΑ ΤΑ:
	 -l	ex(s)ul, ex(s)ulis (= εξόριστος) (αρσ.)
			consul, consulis (= ύπατος) (αρσ.)	
	 -ur	augur, auguris (= οιωνοσκόπος) (αρσ.)



ΚΑΝΟΝΑΣ 1ος  
Τα ονόματα που λήγουν σε  -es	&  -is	και είναι ανισοσύλλαβα, είναι ΑΡΣΕΝΙΚΑ. Αντίθετα τα ισοσύλλαβα  είναι ΘΗΛΥΚΑ.
π.χ. 	αρσ.  miles, militis  (= ο στρατιώτης)
        	θηλ.  caedes, caedis (= σφαγή)
ΚΑΝΟΝΑΣ 2ος	
	Τα ονόματα που λήγουν  σε  -us και διατηρούν το -u στις πλάγιες πτώσεις, είναι ΘΗΛΥΚΑ. π.χ. servitus- servitutis, salus- salutis
	Ενώ τα λήγοντα σε  -us που μετατρέπουν το  -u - στις πλάγιες πτώσεις σε - o -  ή σε - e-  είναι ΟΥΔΕΤΕΡΑ.  π.χ. corpus- corporis,  genus- generis.

2

